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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L'AJUNTAMENT  CELEBRADA EL  
DIA 18 DE NOVEMBRE  DE 2013 
 
Data:  18 de novembre de 2013 
Caràcter:  ordinària 
Convocatòria: primera 
Inici:    20,00 hores 
Fi:  22,00 hores 
Lloc: sala de sessions de l’Ajuntament de Llubí 
Assistents:  

- Batlle-president, Sr.  Joan Ramis Perelló  
- 1er. Tinent de batlle,  Sr. Toni Vallespir Perelló  
- 2º Tinent de batlle, Sr. Miguel Perelló Alomar  
- 3º Tinent de batlle, Sra. Margalida Gelabert Perelló 
- Regidor,  Sr. Tomàs Ramis Barceló  
- Regidor, Sr. Gabriel Vicens Mir  
- Regidor, Sra. Magdalena Perelló Frontera 
- Regidora, Sra. Beatriu Caterina Rodríguez Fiol 
- Regidor, Sr.  Cristòfol Riera Solé  
- Regidor, Sr. Miquel Perelló Gelabert 
- Regidor, Sr. Joan Ramis Ramis 

No assistència amb excusa: ningú 
No assistència sense excusa: ningú 
Actua com a secretari: Sr. Raimundo Tomás Montis Sastre, secretari - interventor de la 
corporació 
 
Oberta la sessió pel Sr. President,  es va procedir  a  donar compte als reunits de la 
següent: 
 

I.- PART INFORMATIVA : 

1.- Informe morositat 3º trimestre 2013.- 
Es va donar compte de l’informe de secretaria-intervenció de data 28 d’octubre de 2013    
que és del següent tenor: 
 
“Informe secretaria - intervenció en relació a l’av aluació del compliment dels 
terminis prevists en la llei 15/2010, de 5 de julio l, de modificació de la llei 3/2004, de 
29 de desembre, pel que s’estableixen mesures de ll uita contra la morositat en les 
operacions comercials 
 
I) NORMATIVA REGULADORA 
 
- Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, Text Refós de la Llei Reguladora de les 
Hisendes Locals. 
 
- Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre, pel 
que s’estableixen mesures de lluita contra la morositat  en les operacions comercials. 
 
- Reial Decret legislatiu 3/2011 pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei de Contractes 
del Sector Públic.  
 
- Reial Decret 500/1990, de 20 d’abril, pel que se desenvolupa el capítol primer del títol 
sisè de la Llei 39/88, en matèria de pressuposts (RP). 
 
II) INFORME 
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Vist que l’article quart de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, pel que s’estableixen mesures de lluita contra la morositat 
en les operacions comercials, d’acord amb al paràgraf  3º, procedeixo  a emetre el 
següent informe: 
 
1.- D’acord a l’article 187 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual 
s’aprova el Text Refós de les Hisendes Locals, al procedir a efectuar pagaments per 
Tresoreria, una vegada aprovades les factures per part de la Junta de Govern Local, 
s’han aprovat, reconegut i abonat les factures d’acord amb l’ordre de registre i s’ha 
complit el  termini  (a partir de 1 de gener de 2013) de pagament màxim de 30 dies des 
de la presentació de la factura o la certificació de l’obra. 
 
El termini de pagament de 30 dies s’ha complit en totes les factures presentades i 
registrades.  
 
S’han pagat, dins termini, 151  factures per un import de 172.205,16 euros. La major 
part de les factures corresponen a l’article 21 del Capítol 2 “ Reparació, manteniment i 
conservació” per import de 38.892,86 euros ( 32 factures ) i a l’article 22 “ Material, 
subministrament i altres” per import de 77.174,36 euros ( 98 factures ). 
 
Les despeses de personal (prioritat de pagament d’acord al TRLHL), a data d’avui,  
estan plenament garantits. 
 
2.- De conformitat amb l’article 3 de la Llei 15/2010, de 15 de juliol, de modificació de 
la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la que s’estableixen mesures de lluita contra la 
morositat  en les operacions comercials, que incorpora una nova disposició transitòria 
sisena  al TRLCSP disposa que a partir de 1 de gener de 2013 el termini en el que les 
Administracions  tenen l’obligació d’abonar  el preu de les obligacions pendents serà 
dins els 30 dies següents a la data d’expedició de les certificacions d’obra o dels 
corresponents documents que acrediten la realització total o parcial del contracte.  
 
Aquesta Corporació no te pendents de pagament certificacions d’obra ni factures 
referent a obres públiques que incompleixen el mencionat termini des de el 
reconeixement de l’obligació.  
 
Aquest trimestre s’han aprovat, reconegut i abonat 5 factures corresponents al Capítol 
VI (Inversions reals) per un import de 55.876,29 euros. 
 
3.-  L’article 5.1 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, de 
29 de desembre, pel que s’estableixen mesures de lluita contra la morositat  en les 
operacions comercials estableix que “La Entidad local dispondrá de un registro de 
todas las facturas y demás documentos emitidos por los contratistas a efectos de 
justificar las prestaciones realizadas por los mismos, cuya gestión corresponderá a la 
Intervención u órgano de la Entidad local que tenga atribuida la función de 
contabilidad”. 
 
L’Ajuntament de Llubí disposa d’un registre de factures (programa de facturació de 
suport informàtic) des de dia 25 de juliol de 2011 que va començar a funcionar a partir 
de dia 1 de gener de 2012, registre que ha facilitat l’ADOP (autorització, ordenació, 
disposició i pagament) de les factures. 
 
4.- L’article 5.4 de la Llei 15/2010, de 15 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, de 
29 de desembre, per  la que s’estableixin mesures de lluita contra la morositat  en les 
operacions comercials estableix: “La Intervención u órgano de la Entidad local que 
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tenga atribuida la función de contabilidad incorporará al informe trimestral al Pleno 
regulado en el artículo anterior, una relación de las facturas o documentos justificativos 
con respecto a los cuales hayan transcurrido más de tres meses desde su anotación 
en el citado registro y no se hayan tramitado los correspondientes expedientes de 
reconocimiento de la obligación o se haya justificado por el órgano gestor la ausencia 
de tramitación de los mismos. El Pleno, en el plazo de 15 días contados desde el día 
de la reunión en la que tenga conocimiento de dicha información, publicará un informe 
agregado de la relación de facturas y documentos que se le hayan presentado 
agrupándolos según su estado de tramitación”. 
 
Hi ha una factura de la SGAE que està fora del període legal de pagament . És un 
error del Registre de factures, ja què està donat d’entrada i hi ha acord de Junta de 
Govern local de dia 21/12/2012 de pagament fraccionat del deute de l’Ajuntament amb 
la SGAE. 
 
Únicament hi ha una factura que ha transcorregut el període de tres mesos sense 
reconeixement de l’obligació que és de UniversalSolutions per productes de neteja 
piscina d’import 1.130,75 euros. 
 
III) CONCLUSIONS 
 
1.- S’ha de continuar en la línea de pagament de les factures d’acord amb l’ordre del 
Registre de factures. 
 
2.- Per la seva part el paràgraf  4º de l’article quart de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de 
modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre, disposa  en relació a dit  informe: 
 
“Sin perjuicio de su posible presentación y debate en el Pleno de la Corporación local, 
dicho informe deberá remitirse, en todo caso, a los órganos competentes del Ministerio 
de Economía y Hacienda y, en su respectivo ámbito territorial, a los de las 
Comunidades Autónomas que, con arreglo a sus respectivos Estatutos de Autonomía, 
tengan atribuida la tutela financiera de las Entidades Locales. Tales órganos podrán 
igualmente requerir la remisión de los citados informes” 
 
Por tot allò, dit informe s’ha de remetre  al Ple de la Corporació a efectes del seu debat  
i a la Direcció General de Coordinació Financera amb les  CCAA i les Entitats Locals 
del Ministeri d’Economia i Hisenda, òrgan competent en matèria de tutela financera en 
l’àmbit de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears. 
 
3.- El període mitja de pagament de les factures una vegada reconegudes (aprovades)  
és de 13 dies. 
 
4.- Aquest informe únicament fa referència a la situació de morositat de l’Ajuntament 
des de dia 1 de juliol  fins 30 de setembre de 2013 amb els proveïdors.” 
 
Els reunits es donen per assabentats 
 
 
2.- Informe Pla d’Ajustament 3º trimestre 2013.- 
Es va donar compte de l’informe de secretaria-intervenció de data 14 d’octubre de 2013,    
que és del següent tenor: 
 
“Asunto: Evaluación y comparación hasta el tercer trimestre de 2012 de las medidas 
del plan de Ajuste del Ayuntamiento de Llubí. 
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De acuerdo con el Real Decreto – ley 4/2.012, de 24 de febrero, sobre la ejecución de 
los Planes de Ajuste y el artículo 10 de la Orden HAP/2105/2.012, de 1 de octubre, por 
la que se desarrollan las obligaciones de suministro de información previstas en la Ley 
Orgánica 2/2.012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad 
Financiera, emito el presente INFORME: 
 
Primero.- Análisis de las desviaciones producidas h asta el tercer trimestre del 
ejercicio 2013 en el cumplimiento de las medidas co ntenidas en el Plan de 
Ajuste: 

A) Ingresos 
Medida 1: Subidas tributarias, supresión de bonific aciones y exenciones.  
 
Las subidas tributarias se realizaron en dos impuestos: Impuesto de construcción, 
instalación, obras y el Impuesto de incremento de valor de los terrenos de naturaleza 
urbana. 
 
Con  esta medida del Plan de Ajuste se ha producido, hasta el tercer trimestre 2013,  
una reducción de la recaudación de 40.377,03 euros respecto del tercer trimestre de 
2012. Esta reducción es debido, principalmente, a que durante el ejercicio 2012 se 
abrieron muchos expedientes de regularización y liquidación del  pago del ICIO. En 
este ejercicio 2013 no se ha abierto ninguno.  
 
Así, la comparativa de trimestres es la siguiente: 
 
 ICIO 
3 TRIMESTRE 2012 64.536,65 euros 
3 TRIMESTRE 2013 24.159,62 euros 
 
Respecto al Impuesto de Incremento de los Terrenos de Naturaleza Urbana, durante 
este tercer trimestre se ha recaudado 11.194,13 euros mientras que en el mismo 
trimestre de 2012 se recaudó 6.559,38 euros. Los nuevos métodos de control 
(Convenios Dirección General de Notarías y Registros) han propiciado un aumento de 
expedientes sujetos al hecho imponible de dicho impuesto y por tanto una mayor 
recaudación de importe 4.634,75 euros. Este aumento de recaudación es constante en 
todos los trimestres. 
 
Respecto a la proyección anual, se han de aumentar los expedientes de cobro de ICIO 
para el cumplimiento del objetivo. Respecto los expedientes de Disciplina Urbanística, 
y de acuerdo con el Proyecto de Ley de Suelo, se recomienda, a efectos recaudatorios 
(y no urbanísticos) no abrir expedientes de Disciplina Urbanística y proceder, en caso 
de que se apruebe la ley, a la “legalización” de todas las edificaciones ilegales. 
 
Medida 2: Correcta financiación de las tasas y prec ios públicos . 
 
Esta medida, a efectos recaudatorios, es de impacto reducido. 
Se han modificado tres Ordenanzas fiscales: 
 
• Ordenanza fiscal reguladora de la tasa de licencias urbanísticas: La modificación de 
la tasa sobre la licencia de obra (0,8 % del Presupuesto) ha permitido recaudar hasta 
este tercer trimestre 2881,42 euros 
 
• Ordenanza fiscal de expedición de documentos administrativos: En esta medida 
únicamente se modificó el importe de los certificados final de obras, pasando de 42 a 
54 euros. El importe del resto de documentos no se modificó. 
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Hasta el tercer  trimestre de 2012 se recaudó 1820,21 euros mientras que en este 
ejercicio se ha recaudado 2201 euros. 
 
• Ordenanza fiscal reguladora de los vados: En 2012 se recaudó hasta el tercer 
trimestre 2294 euros mientras que en este ejercicio se han recaudado 354 euros. 
 
La suma de la recaudación de los tres importes da los siguientes resultados:  
 
 LICENCIA 

URB. 
DOC. ADM. VADOS 

2012 5737,13euros 1820,21euros 2294 
euros 

2013 2881,42 
euros 

2201 euros 354 
euros 

DIFERENCIA -2855,71 
euros 

380,79 euros -1940 
euros 

 
La proyección anual estimada: Se está a la espera de la recaudación del padrón de 
Vados. 

B) Gastos 
Medida 1: Reducción de costes de personal. 
 
El Plan de Ajuste contempla la amortización de una plaza de personal laboral  (Vigilante 
Punto Verde) y la renuncia a la subvención de Agentes de desarrollo local que se 
financiaba con un 20% por parte del Ayuntamiento. Durante el tercer trimestre de 2011 
tubo un coste de 5.962,15 euros. Una vez realizadas estas medidas (Pleno 21 de 
noviembre de 2011) se produce un ahorro de 5.962,15 euros. El año 2012 y 2013 este 
gasto es cero ya que estas plazas están amortizadas.  
 
En el cuadrante se ha comparado con 2012 aunque la medida se realizó en 2011 y se 
incluyó en el Plan de Ajuste aprobado por el Ministerio. 
 
Respecto a la supresión del seguros privado médico de los empleados públicos, se 
suprimió durante el ejercicio 2012 y se ha restaurado, voluntariamente para quienes lo 
soliciten, el pago del 50% del mismo para este 2013. El coste hasta este trimestre 
asciende a 2964,16 euros. 
 
En total, se ha producido un ahorro de 14.922,29 euros con respecto a 2011. 
 
La proyección anual estimada: Cumplimiento del objetivo.  
 
Medida 2: Ahorro en el Capitulo 2 
 
El Plan de Ajuste contempla una reducción del 5% en la partida de fiestas.  
 
Hasta este tercer trimestre de 2013 se han gastado 85.161,78 euros (Festa de  Sa Rua, 
Festa de s’Ermita, Festa Sant Feliu, Festa de Son Ramis )  
 
Entonces, en el ejercicio de 2012, hasta el tercer trimestre, se gastaron 93.701,29 euros. 
Esto es un ahorro de 8539,51 euros.  
 
La proyección anual estimada: Cumplimiento del objetivo. 
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Medida 3: Ahorro en el Capítulo 4 
 
El Plan de Ajuste contempla una reducción de un 6% en las subvenciones. Se conceden, 
mayoritariamente, durante los meses de noviembre y diciembre 
 
Este ejercicio, hasta la fecha, se han dado subvenciones por importe total de 383,76 
euros 
 
La proyección anual estimada: Cumplimiento del objetivo. 
 
Medida 4: Ahorro en otras medidas de gasto. 
 
El Plan de Ajuste contempla la supresión del pago al Consell de Mallorca a 
SERPREISAL, medida ya contemplada en el Presupuesto 2013.  
 
Hasta el tercer trimestre de 2011 se gastó 8329,23 euros mientras que este trimestre el 
gasto ha sido 0 euros. Por tanto tenemos un ahorro de 8329,23 euros. 
 
En el año 2012 ya se suprimió el servicio. Por tanto, se ha de comparado con 2011. 
Medida aprobada por el Ministerio. 
 
La proyección anual estimada: Cumplimiento del objetivo. 
 
Segundo.- Análisis trimestral sobre pasivos financi eros y comerciales. 
 
En relación a los datos incorporados en este punto cabe indicar lo siguiente: 
 
a) Hasta el tercer trimestre del ejercicio el Ayuntamiento no ha recibido avales 
públicos. 
 
b) La Central de Información de Riegos Local se encuentra actualizada con los datos 
de las operaciones de crédito contratadas por el Ayuntamiento a 30 de septiembre de 
2013. 
 
c) Los datos e la deuda comercial coinciden con los contenidos en el informe trimestral 
sobre cumplimiento de los plazos previstos en la Ley 15/2010, de 5 de julio, de 
modificación de la Ley 3/2004, de 29 de diciembre. 
 
d) Hasta el tercer trimestre del ejercicio el Ayuntamiento no ha realizado ninguna 
operación con derivados y otro pasivo contingente. 
 
Tercero.- Observaciones: 

- En el informe del primer trimestre se comparó los datos de recaudación con el 
mismo periodo de 2011. Viendo el ejemplo que ha colgado el Ministerio de 
Hacienda y Administraciones Públicas se puede deducir que se ha de 
comparar con 2012. 

 
Las medidas del Capítulo 1 y Otras medidas de ahorro se han de comparar con 2011 ya 
qué no son comparables con 2012” 
  
Els reunits es donen per assabentats 
 
 
II.- PART RESOLUTÒRIA 
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1.- EXAMEN I APROVACIÓ ACTA SESSIÓ ANTERIOR.- 
A continuació,  pel Sr. President, es va preguntar als reunits si havia alguna observació 
que formular a l’esborrany de l’Acta de la sessió anterior (Sessió  ordinària 21 d’octubre 
de 2013).  
 
Per part del regidor  Sr. Gabriel Vicens, portaveu del grup municipal PSM-EN, es va 
manifestar que respecte al punt 2 de l’ordre del dia “Examen i aprovació catàleg de 
patrimoni”, s’han de fer les següents esmenes: 
-Allà on diu: 
“Per part del regidor Sr. Gabriel Vicens, del grup municipal PSM-EN, es va manifestar 
com en altres ocasions, que el Catàleg de Patrimoni, és deficient, mostra diverses 
incoherències, greus comparatius, perjudicis,  i no ha hagut cap tipus de participació, que 
el grup municipal PSM-EN no està en contra de l’elaboració d’un catàleg de patrimoni, 
només posa de manifest que en un futur, en cas de que sigui aprovat, ocasionarà 
nombrosos problemes i perjudicis als propietaris. També tornà manifestar  que l’equip de  
govern  no s’havia mirat el seu propi catàleg de patrimoni, ja què es proposava una 
ordenança especifica d’ICIO per beneficiar als propietaris que tenguin el seu immoble 
catalogat.” 
-Ha de dir: 
 “Per part del regidor Sr. Gabriel Vicens, del grup municipal PSM-EN, es va manifestar 
com en altres ocasions, que el Catàleg de Patrimoni, és deficient, mostra diverses 
incoherències, greugues comparatius, perjudicis,  i no ha hagut cap tipus de participació 
ciutadana, que el grup municipal PSM-EN no està en contra de l’elaboració d’un catàleg 
de patrimoni, només posa de manifest que en un futur, en cas de que sigui aprovat, 
ocasionarà nombrosos problemes i perjudicis als propietaris. També tornà manifestar  
que l’equip de  govern  no s’havia mirat el seu propi catàleg de patrimoni, ja què es 
proposava una ordenança especifica d’ICIO per beneficiar als propietaris que tenguin el 
seu immoble catalogat.” 
Per part de la regidora Sra. Beatriu Caterina Rodríguez Fiol, del grup municipal PSM-EN,    
es va manifestar que al punt 16 de l’ordre del dia “Precs i preguntes”, s’ha de fer la 
següent esmena: 
-Allà on diu: 
“Que es posi un cartell lluminós indicant el pas de vianants a la carretera, davant la 
Plaça de La Carretera.” 
-Ha de dir: 
“Que es posi un cartell lluminós indicant el pas de vianants a la carretera, davant el 
supermercat”.  
 
 Per part del regidor Sr. Cristòfol Riera Solé, del grup municipal PSM-EN, es va 
manifestar que al punt 16 de l’ordre del dia “Precs i preguntes”, s’ha de fer la següent 
esmena: 
-Allà on diu: 
“El regidor del grup municipal PSM-EN, Sr. Cristòfol Riera Solé, manifestà que 
l’Ajuntament havia de crear el seu propi  perfil.” 
-Ha de dir: 
“El regidor del grup municipal PSM-EN, Sr. Cristòfol Riera Solé, manifestà que 
l’Ajuntament havia de retirar el perfil i crear una pàgina pròpia”. 
 
Per part del regidor Sr. Miquel Perelló Gelabert, del grup municipal PSOE, es va 
manifestar que al punt  4 de l’ordre del dia,  “Examen i aprovació proposta prèvia 
d’aprovació de  compravenda immoble Ca Ses Monges”, s’ha de fer la següent esmena: 
-Allà on diu: 
“El Sr. Miquel Perelló, del grup municipal PSOE,  va manifestar que aquest immoble 
s’hauria de regalar al poble, ja que aquest, literalment, s’havia deixat la pèl, i és 
insultant aquesta proposició de compra-venda” 
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-Ha de dir: 
“El Sr. Miquel Perelló, del grup municipal PSOE,  va manifestar que aquest immoble 
s’hauria de regalar al poble, ja que aquest, literalment, s’havia deixat la pell, i és 
insultant aquesta proposició de compra-venda”. 
 
Per part del regidor Sr. Joan Ramis Ramis, del grup municipal CxI, es va  dir que al punt  
8 de l’ordre del dia, “Examen i aprovació moció PP relativa al decret de tractament 
integral de llengües”, ell va manifestar el següent: “Es tendria  que fer una política de 
consens en matèria educativa”.  
 
Sotmès a votació el citat esborrany, va ésser aprovat per  unanimitat dels assistents, amb 
les esmenes i/o correccions presentades.  

 
 
2.- EXAMEN I APROVACIÓ ELECCIÓ JUTGE PAU SUBSTITUT. - 
Es va donar lectura a la proposta de la Batllia de data 30 d’octubre de 2013,  que deia: 
 
“Vist l’expedient tramitat per al nomenament de Jutge de Pau  Substitut, en el que s'ha 
emès informe pel Secretari sobre la legalitat aplicable. 
 
Vista la única sol·licitud presentada per la Sra. Antonia Llabrés Alomar per a ocupar el 
càrrec de Jutge de Pau Substitut. 
 
Aquesta Batllia, d’acord amb les disposicions legals vigents, proposa l’adopció del 
següent acord: 
 
1.- Elegir a la Sra. Antonia Llabrés Alomar, Jutge de Pau Substitut de Llubí, proposant el 
seu nomenament a la Sala de Govern del Tribunal de Justícia de les Illes Balears.  
 
2.- Remetre el present acord al Jutjat  Degà d'Inca, per a la seva constància i remetre  
l’original de l’expedient incoat, al Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears. 
  
No obstant, l’Ajuntament Ple acordarà.” 
 
Els reunits, vist el dictamen de la Comissió Informativa Permanent General,  per 
unanimitat, acorden aprovar la proposta abans descrita i l’acord contingut a la mateixa.  
 
 
3.- EXAMEN I APROVACIÓ PROPOSTA CONGELACIÓ TRIBUTS PER A L’EXERCICI 
2014.- 
Es va donar lectura a la proposta de data 5 de novembre de 2013,  signada pel regidor  
d’Economia, Hisenda i Urbanisme, Sr. Miquel Perelló Alomar, que deia: 
 
És voluntat de l’equip de govern no augmentar la càrrega fiscal dels llubiners. Així, 
durant aquest exercici 2013, no s’ha augmentat cap impost, ni taxa ni preu públic 
municipal. Aquesta congelació dels imports i la no actualització de l’IPC ha estat 
compensada per la reducció de despesa a altres partides del pressupost. 
 
Tal i com ha sortit als mitjans de comunicació, el municipi de Llubí és un dels 5 
municipis de Mallorca amb la pressió fiscal més baixa. No obstant això, tampoc s’ha 
deixat de banda la no realització d’inversions municipals i així, fins final d’any, es 
construirà un altra pista de pàdel al Poliesportiu, es millora i condiciona el c/. Son 
Bordoi o s’arregla les aceres del c/. Creu. 
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Tenim molt clar com equip de govern que fins que acabi la legislatura no 
s’incrementaran impostos ni taxes. Les úniques modificacions han estat degudes per 
complir amb el Pla d’Ajust i poder pagar als proveïdors a través d’un préstec bancari. 
Hi ha el compromís de què en el moment que es retorni el préstec es tornaran els 
impostos augmentats (ICIO, Plusvàlues i taxa de guals i de certificats final d’obra ) a la 
situació original. 
 
D’acord amb això, i segons les disposicions legals vigents, PROPOSO a l’Ajuntament 
Ple l’adopció del present ACORD: 
 
Primer.- Congelar tots els tributs municipals (impostos, taxes i preus públics) per l’any 
2014. 
 
No obstant, l’Ajuntament Ple resoldrà.” 
 
Per part del regidor, Sr. Gabriel Vicens, portaveu del grup municipal PSM-EN, es va 
manifestar que aquesta proposta era electoralista, poc seriosa i contradictòria, ja que a 
principis de legislatura es varen apujar els tipus tributaris de l’ICIO, de l’impost de 
Plusvàlues, de la taxa de certificats final d’obra, de la taxa de guals, es va crear la taxa 
d’ICIO i es varen suprimir exempcions i bonificacions, per això el seu grup municipal 
presenta una esmena a la proposta, sol·licitant la rebaixa d’aquests imposts i taxes. 
 
Per part del grup municipal PP, no es va acceptar l’esmena proposada. 
 
Per part del regidor Sr. Miquel Perelló Alomar, del grup municipal PP, es va manifestar 
que aquestes pujades tributàries eren degudes al compliment  del pla d’ajustament.  
 
Per part del Sr. Gabriel Vicens es va replicar que  l’acollir-se al pla d’ajustament era 
voluntari i que els interessos que es paguen del préstec són de quasi un 7% . 
 
Li replicà el Sr. Miquel Perelló Alomar, dient que era o pla d’ajustament o reducció de la 
participació en els tributs de l’Estat i això, hagués impossibilitat poder pagar la despesa 
ordinària  del dia a dia. 
 
Per part del regidor Sr. Joan Ramis Ramis, del grup municipal CxI,  es va   manifestar 
que la congelació de tributs és acceptable i que hi ha un compromís de plenari per tornar 
el préstec en un termini de dos anys. 
 
Els reunits, vist el dictamen de la Comissió Informativa Permanent General,  per 
unanimitat,  acorden aprovar la proposta abans descrita i l’acord contingut a la mateixa. 
 
 
4.- EXAMEN I APROVACIÓ RATIFICACIÓ MODIFICACIÓ ESTA TUTS 
MANCOMUNITAT.- 
Es va donar lectura a la proposta de la Batllia de data 7 de novembre de 2013,  que 
deia: 
 
“Després de diverses reunions dels Batles i representants dels municipis que formen 
part de la Mancomunitat del Pla de Mallorca, s’han modificat per sessió plenària de la 
Mancomunitat de dia 09/04/2013, diversos articles dels Estatuts de la Mancomunitat. 
 
Les principals modificacions són les següents: 
 

- Article 3 on es modifiquen els objectius de la Mancomunitat, la forma de 
prestació dels serveis que ara passarien a gestionar-se i no a tenir la titularitat i 
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el procediment de separació per part d’un Ajuntament quan es vengui prestant 
per la Mancomunitat. 

 
- Article 13.1 on es modifica la forma de convocatòria de les sessions plenàries. 

 
- Article 17 on es modifica el procediment de selecció dels funcionaris que formin 

part de la Mancomunitat (s’adapta al EBEP) i les seves funcions. 
 

- Article 23.3 on es modifica el procediment per separar a un Municipi de la 
Mancomunitat que sigui deutor. 

 
- Article 26 on es modifica el procediment per modificar els Estatuts de la 

Mancomunitat. 
 

- Article 28 on es modifica el procediment per incorporar Municipis a la 
Mancomunitat. 

 
- Article 29 on es modifica el procediment per la separació voluntària d’un 

Municipi de la Mancomunitat. 
 

- Article 32.1.2 on es modifica el procediment per dissoldre la Mancomunitat. 
 
Llubí, com a Entitat local que forma part de la Mancomunitat, ha d’aprovar per Plenari 
la modificació dels Estatuts citats. 
 
D’acord amb això, i segons les disposicions legals vigents, PROPOSO a l’Ajuntament 
Ple l’adopció del present ACORD:  
 
Primer.-  Ratificar la modificació dels Estatuts que han de regir l’organització i 
funcionament de la Mancomunitat del pla de Mallorca. 
 
Segon.-  Comunicar el present acord a la Mancomunitat per al seu coneixement i 
efectes. 
 
No obstant, l’Ajuntament Ple resoldrà.” 
 
Els reunits, prèvia deliberació,  vist el dictamen de la Comissió Informativa, per 
majoria, (5 vots a favor:  PP, i 6 abstencions: 4 PSM-EN, 1 PSOE, 1 CxI)  es va 
rebutjar la Proposta de la Batllia abans descrita.  
 
 
5.- EXAMEN I APROVACIÓ PROPOSTA SUPORT DIA INTERNAC IONAL DE LA 
DONA.- 
Es va donar lectura a la proposta de la Batllia de data 6 de novembre de 2013,  que 
deia: 
 
“Com cada any, el dia 25 de novembre es commemora el Dia Internacional per a 
l’Eliminació de la Violència cap a les Dones, denunciant la violència que  pateixen 
les dones d’arreu del món, al mateix temps que es demana a tota la societat una major 
implicació en qualsevol acte que atempto contra la integritat i la dignitat de la dona i en 
defensa de la justícia, la igualtat i la no violència. 
 
Per tot això, i d’acord amb les disposicions legals vigents, PROPOSO  al Plenari 
l’adopció del següent ACORD: 
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Primer.-  L’Ajuntament de Llubí en Ple acorda la renovació d’aquest compromís enfront 
d’aquesta xacra social, condemnant qualsevol tipus de violència cap a les dones, que 
vulnera els drets humans i en defensa d’una cultura basada en el respecte mutu, la 
igualtat, la llibertat i la dignitat humana. 
  
Segon.-  Que es pengi a la façana de l’Ajuntament la pancarta amb el llaç de solidaritat, 
sota el lema “25 de novembre, Dia Internacional per a l’Eliminació de la Violència cap a 
les Dones”.  
 
No obstant, l’Ajuntament Ple resoldrà.” 
 
Per part del Sr. Gabriel Vicens del grup municipal PSM-EN, es va manifestar que és 
incoherent donar suport a la llei de símbols que prohibeix penjar símbols a les façanes 
municipals i votar a favor de penjar un llaç en contra de la violència contra les dones. 
 
Els reunits, vist el dictamen de la Comissió Informativa Permanent General,  per 
unanimitat , acorden aprovar la proposta abans descrita i l’acord contingut a la mateixa. 
 
 
 
6.- EXAMEN I APROVACIÓ CONVENI AMB ES QUINQUÉ ASSOC IACIÓ CULTURAL.- 
Es va donar lectura a la proposta de data 7 de novembre de 2013,  signada pel regidor  
de Cultura, Sr. Tomàs Ramis Barceló, que deia: 
 
“Vista la necessitat de fomentar les activitats culturals i , específicament, l’emissió de 
pel·lícules al Teatre municipal, que s’ha habilitat com a Sala cinematogràfica. 
D’acord amb la voluntat d’implicació en el foment de les activitats esmentades per part de 
Es Quinqué Associació cultural i la voluntat que té l’Ajuntament de facilitar l’ús de les 
instal·lacions.  
Aquest regidor, d’acord amb les atribucions que li confereixen les disposicions vigents, i 
vist l’informe del Secretari-Interventor, pel present proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció 
del següent acord: 
1.- Aprovar  l’esmentat  conveni de col·laboració en la forma en que apareix redactat. 
2.- Facultar al  Batlle-President d’aquest Ajuntament, Sr. Joan Ramis Perelló, per a la 
signatura del citat conveni de col·laboració. 
3.- Donar trasllat del present acord a Es Quinqué Associació cultural per a la seva 
constància. 
No obstant l’Ajuntament Ple acordarà.” 
 
Per part del sr. Batlle es va agrair a l’Associació Es Quinqué la iniciativa  de reactivar  el 
cinema a Llubí, juntament amb l’ajuda de l’Ajuntament. 
  
Els reunits, vist el dictamen de la Comissió Informativa Permanent General,  per 
unanimitat dels assistents, acorden aprovar la proposta abans descrita i l’acord contingut 
a la mateixa. 
  
 
7.- EXAMEN I APROVACIÓ MOCIÓ PSM-EN PER LA RETIRADA  LLEI DE SÍMBOLS.- 
Es va donar lectura a la moció del grup municipal PSM-EN, de data 8 de novembre  
2013,  que deia: 
 
“El projecte de Llei de símbols de les Illes Balears es troba actualment en tràmit 
parlamentari. Aquesta llei, si s’aprova, tindrà una clara incidència en els edificis de 
competència municipal, entre d’altres la casa consistorial, edificis públics i els centres 
escolars públics.  
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La conjuntura política i social així com també el moment en qual s’ha redactat aquest 
projecte de llei evidencien que ha estat ideat per ser un instrument pensat per  retallar 
el dret fonamental de la llibertat d'expressió, com així ho ha donat a entendre el 
Consell Consultiu de les Illes Balears a través del dictamen sobre l'avantprojecte de la 
llei de símbols que, en essència, és el mateix que ara es tramita com a projecte de llei. 
En definitiva, el projecte de llei determina que penjar una bandera o altres símbols dels 
que no es recullen en la llei, i no són autoritzats prèviament, suposa un ús impropi de 
l'immoble, i per tant és objecte de ser sancionat. 
Resulta evident que el projecte de llei pretén el mateix que l'avantprojecte dictaminat 
com a "inconstitucional" pel Consell Consultiu per no respectar el dret fonamental de la 
llibertat d'expressió amb l'objectiu de prohibir l'expressió i manifestació d'opinions a 
través de símbols, crítiques amb l'acció del Govern i de suport a la llengua pròpia de 
les Illes Balears. És una llei essencialment antillaços quadribarrats a favor de la 
llengua catalana, llengua pròpia de les Illes Balears i eix vertebrador de la nostra 
cultura. Símbol a favor del qual s’ha manifestat repetidament el nostre Consistori.  
 
Cal remarcar, també, que aquest projecte de llei s’ha redactat pensant essencialment 
en els centres educatius i suposa una desconfiança intolerable envers els docents, la 
comunitat educativa i la societat en general. 
 
Per tot això, el grup municipal del PSM-Entesa Nacionalista presenta al Ple de 
l’Ajuntament els següents:   

Acords 
1r. El Ple de l'Ajuntament de Llubí sol·licita als grups parlamentaris del Parlament de 
les Illes Balears que no aprovin el Projecte de llei de símbols de les Illes Balears i insta 
el Govern de les Illes Balears a retirar aquest projecte de llei.  

2n. En cas que s’aprovi la Llei de símbols, l’Ajuntament de Llubí insta el Govern de les 
Illes Balears a incorporar el reconeixement de la senyera tradicional de l’Estendard del 
Rei en Jaume, l’emblema dels quatre pals vermells sobre fons groc, per la seva 
vinculació tradicional amb la història de les Balears i el fort lligam amb la llengua i 
cultura pròpies.  

3r. L’Ajuntament de Llubí reclama al Govern de els Illes Balears que es permetin els 
símbols de promoció i suport a la cultura en general, a l’educació i a la llengua pròpia 
en particular que decideixin els mateixos centres escolars com s’ha fet fins ara amb 
tota normalitat i sota el bon criteri de qualsevol sector de la comunitat educativa. 

4t. Que es comuniquin aquests acords al Govern de els Illes Balears i als grups 
parlamentaris del Parlament de les Illes Balears.”  

 
Per part del Sr. Gabriel Vicens Mir, del grup municipal PSM-EN, es va manifestar que al 
Sr. Bauzá li molesta la senyera i el llaç verd i que amb aquesta llei que afecta a totes les 
administracions públiques, es limita el dret de llibertat d’expressió, i que la democràcia 
consisteix en què les majories, si s’aproven pel plenari, puguin expressar lliurement, a 
través d’un símbol, una determinada ideologia. 
 
El Sr. Batlle manifestà que una cosa eren els símbols ideològics i altra els símbols 
socials, i que amb els símbols ideològics deixes de representar a una part de 
l’ajuntament. Per això aquesta llei no tracta de limitar la llibertat d’expressió, sinó de 
donar més seguretat jurídica. 
 
Per part del regidor Sr. Miquel Perelló Gelabert, del grup municipal PSOE, i del regidor Sr. 
Joan Ramis Ramis, del grup municipal CxI, es va manifestar que aquesta llei limitava la 
llibertat d’expressió i atemptava contra la democràcia. 
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Els reunits, prèvia deliberació,  vist el dictamen de la Comissió Informativa, per 
majoria, (6 vots a favor:  4 PSM-EN, 1 CxI, i 1 PSOE, i 5 vots en contra: PP)  acorden  
aprovar la  Moció  abans descrita i l’acord contingut a la mateixa.  
 
 
8.- EXAMEN I APROVACIÓ MOCIÓ PSM-EN DE REPROVACIÓ A L BATLLE DE 
LLUBÍ PEL SEU POSICIONAMENT A L’ASSEMBLEA DE BATLLE S.- 
Es va donar lectura a la moció del grup municipal PSM-EN, de data 8 de novembre  
2013,  que deia: 
 
“L’Assemblea de batles, celebrada el dia 8 de novembre, ha rebutjat per 31 vots 
negatius i 23 a favor  la moció contra el decret del Tractament Integrat de Llengües 
presentada per MES per Mallorca, PSIB-PSOE i PI. Dels vots en contra de la moció, 
segons ha transcendit als mitjans, hi ha el vot negatiu del batle de Llubí.  
 
El Ple de l’Ajuntament de Llubí, en repetides ocasions, s’ha mostrat partidari de la 
retirada del TIL i en contra del Decret amb el vot majoritari dels grups polítics a 
l’oposició i l’abstenció de l’equip de govern.  
 
L’Ajuntament de Llubí també ha aprovat darrerament una Declaració Institucional a 
favor de la reivindicació de la comunitat educativa i en contra de l’aplicació del TIL. 
Fins i tot, com a conseqüència d’aquests posicionaments, l’Ajuntament de Llubí manté 
penjat a la seva balconada els símbols del llaç en defensa de l’educació i la llengua 
pròpia, i la camiseta verda reivindicativa de la comunitat educativa.  
 
Atès que el batle de Llubí té l’obligació democràtica de representar el municipi de Llubí 
i tots els seus habitants, i d’altra banda té l’obligació moral de representar l’opinió i el 
sentir majoritari de Llubí per sobre de sectarismes i qüestions partidistes. 
 
El Ple de l’Ajuntament de Llubí adopta els següents Acords:  
 
1r. Reprovar el batle de Llubí per la seva actitud i posicionament a l’Assemblea de 
batles celebrada a Mallorca dia 8 de novembre de 2013.  
 
2n.  Refermar el compromís d’aquest Ajuntament amb la reivindicació de la comunitat 
educativa en contra del Decret del Tractament Integrat de Llengües, així com el 
compromís de l’Ajuntament a favor de l’educació integradora, de la llengua pròpia i de 
la cultura de la nostra comunitat.  
 
3r. Exigir al batle de Llubí una actitud respectuosa i concordant amb l’opinió i el sentir 
majoritari del poble de Llubí expressat a través dels seus representants democràtics a 
l’Ajuntament de Llubí.” 
 
Per part del Sr. Batlle es va explicar als presents que ell no va anar a la reunió en 
representació del plenari, sinó com a batlle de l’Ajuntament, que no es varen votar els 
mateixos acords respecte als aprovats per l’Ajuntament ple i que aquesta moció era molt 
diferent de la que es va votar al Consell de Mallorca.   
 
Per part del Sr. Gabriel Vicens Mir, portaveu del g rup municipal PSM-EN, es va 
manifestar el següent: 
 
“ Sr. Batle,  
A la proppassada Assemblea de batles de Mallorca, vostè hi era present i convocat 
com a batle de Llubí i no com Joan Ramis,  militant o simpatitzant del PP a Mallorca, i 
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per tant vostè, en aquell moment i a una reunió oficial, representava institucionalment a 
tot el poble de Llubí i al seu Ajuntament. 
 
A l’Assemblea de batles es va debatre una moció referida al Tractament Integral de 
Llengües que estava perfectament reflectida a l’ordre del dia i que, a més, tenia prou 
ressò  mediàtic com per no excusar-ne el desinterès o desconeixement. 
 
A l’Ajuntament de Llubí s’ha tractat el tema del TI L, en repetides ocasions, a través 
de mocions municipals  de diversos grups polítics i sempre amb l’esperit i el contingut 
clar i inqüestionable d’exigir la seva retirada i l a seva no aplicació  pels greus 
perjudicis que pot causar als nostres centres educatius, al model d’escola integrador i 
participatiu consensuat durant dècades, i a la nostra llengua i cultura.  Cada cop que 
s’ha tractat el tema, l’Ajuntament de Llubí en Ple ha aprovat aquestes mocions i 
aquest posicionament.  Fins i tot, l’Ajuntament de Llubí ha aprovat una declaració 
institucional en aquest sentit i a la balconada de la casa consistorial s’hi poden veure els 
símbols inequívocs de la postura institucional de l’Ajuntament. 
 
Cal remarcar  que en aquests compromisos de Ple, el batle i el grup del Partit Popular ni 
tan sols s’han posicionat en contra, sinó que ha optat (la majoria de vegades) per la 
callada i obstinada abstenció. 
 
Llubí no solament ha expressat el seu parer a travé s dels seus representants 
democràticament elegits,  sinó que la presència de llubiners i llubineres, d’alumnes, 
pares i mares, docents i associacions d’AMIPAS, que sens dubte representen tota la 
comunitat educativa de Llubí, han estat sempre present en totes les reivindicacions en 
contra del TIL. 
 
Però vostè, Sr. Batle, ha volgut posicio0nar-se a l’Assemblea de batles a favor del TIL i 
en contra de la moció que es presentava i reclamava clarament la retirada del TIL i 
condemnava les amenaces i actituds de menyspreu a la comunitat educativa, entre 
d’altres. 
 
És evident i inexcusable que vostè ha volgut priori tzar el partidisme i la 
conveniència personal per sobre de l’obligació ètic a i moral de defensar el 
posicionament del seu Ajuntament i respectar l’opin ió i el sentir del seu municipi. 
 
És trist haver de censurar per aquest motiu no ja un membre del consistori, sinó al màxim 
representant, el batle.  La primera reprovació pública d’un batle a Llubí .  Però 
aquesta actitud partidista i vergonyosa mereix una reprovació pública ja que 
entenen que allò que ha passat no és ni innocu ni a necdòtic, és simplement una 
intolerable falta de respecte al poble de Llubí. 
 
Com a polítics, que lliurement hem decidit representar als llubiners i llubineres, hem de 
vetllar perquè les nostres actuacions i actituds tenguin un grau superior de responsabilitat 
i respecte, sobretot quan es tracta del a màxima representació del municipi, com així ho 
és el batle. 
 
Reflexioni, Sr. Batle. I en aquesta reflexió no s’a magui darrere d’excuses 
incomprensibles o estratègies  cojunturals.  El cam í és la retracció pública de la 
seva actitud i tornar a guanyar el respecte d’aques t Ple, altrament, vostè haurà 
perdut avui una gran part de la seva credibilitat i  li puc assegurar que la confiança i 
respecte que fins ara ha tengut el nostre grup muni cipal.” 
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Per part del regidor Sr. Miquel Perelló Gelabert, portaveu del grup municipal PSOE, que 
el batlle va donar l’esquena al poble i va expressar més el sentit del seu partit que el del 
plenari. 
 
Per part del regidor Sr. Joan Ramis Ramis, portaveu del grup municipal CxI,  es va 
manifestar que el poble de Llubí ja s’havia manifestat suficientment triant el català com a 
llengua majoritària al col·legi. 
 
Els reunits, prèvia deliberació,  vist el dictamen de la Comissió Informativa, per 
majoria, (6 vots a favor:  4 PSM-EN, 1 CxI, i 1  PSOE, i 5 vots en contra: PP) acorden  
aprovar la moció abans descrita i l’acord contingut a la mateixa.  
 
 
9.- EXAMEN I APROVACIÓ MOCIÓ PSIB-PSOE  SOBRE  ELS PRESSUPOSTS 
GENERALS DE L’ESTAT 2014.- 
Es va donar lectura a la moció del grup municipal PSIB-PSOE, de data 29 d’octubre de 
2013,  que deia: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
Una vegada coneguts els Pressuposts Generals de l’Estat per l’exercici 2014 i vist que la 
inversió prevista per a les Illes Balears és de setanta quatre milions d’euros. 
 
Atès que l’aportació per a les Illes Balears en l’exercici 2013 va ser de 8.717770 euros, 
en 2012 va ser de 143.254.040 euros i en el 2011 va ser de 183.410.070 euros. 
 
Donat que la inversió a les Illes Balears representa tan sols el 0,8% del conjunt de la 
inversió establerta als Pressuposts Generals, quan la població de les Illes Balears és 
superior al 2% de la població total de l’Estat Espanyol. El que acaba provocant que la 
inversió per càpita a la nostra Comunitat Autònoma es situï en 66 euros per habitant, front 
a una mitja nacional de 206 euros per habitant. 
 
Davant les evidents desigualtats produïdes, entre els ciutadans de les diferents 
comunitats autònomes i atès que són les Illes Balears la comunitat autònoma més 
castigada en el projecte de Pressuposts Generals de l’Estat per a l’any 2014. 
 
Per tot l’exposat, el Ple de l’Ajuntament de Llubí ACORDA: 
 
1.- L’Ajuntament de Llubí rebutja el projecte de llei dels Pressuposts Generals de l’Estat 
per a l’exercici 2014. 
 
2.- L’Ajuntament de Llubí insta al Govern de les Illes Balears a fer totes les gestions que 
estiguin al seu abast perquè al llarg de la tramitació dels Pressuposts generals de l’Estat 
s’incrementin les inversions establertes per a les Illes Balears fins situar-se en la mitjana 
amb una inversió per càpita de 206 euros.” 
 
3.- Exigir als diputats i senadors elegits per les Illes Balears a les Corts Espanyoles que 
no votin a favor dels Pressuposts Generals de l’Estat 2014, sinó inclouen les mesures 
expressades abans.” 
 
Els reunits, vist el dictamen de la Comissió Informativa Permanent General,  per 
unanimitat dels assistents, acorden aprovar la moció abans descrita i l’acord contingut a 
la mateixa. 
 
 
10.- EXAMEN I APROVACIÓ MOCIÓ PSIB-PSOE, SOBRE EL S ECTOR ELECTRIC.- 
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Es va donar lectura a la moció del grup municipal PSIB-PSOE, de data 29 d’octubre  
2013,  que deia: 
 
“Exposició de motius 
Amb el Projecte de llei del Sector Elèctric, el qual, la seva tramitació parlamentària 
conclourà  previsiblement en el proper mes de desembre, el Govern pareix que vol donar 
per conclòs el procés de dos anys de continus canvis normatius que ara es presenten 
com un remei de reforma energètica i que tingueren el seu inici en el Reial Decret 1/2012 
de moratòria per a les energies renovables. 
No és en absolut recomanable que una reforma de la profunditat i abast d’aquesta, que 
modifica el marc legal instaurat l’any 1997, es dugui a terme des de l’opacitat més 
absoluta prescindint de la insubstituïble participació dels agents que els afecta 
(administracions afectades, consumidors, empreses, etc.), i sense cap indici de voluntat 
de consens parlamentari.  Això ha suposat severes crítiques dels Organismes 
Reguladors Independents, tant de la Comissió Nacional d’Energia com de la Comissió 
Nacional de Mercat de la Competència, i que ha despertat una enorme inquietud més allà 
de les nostres fronteres. 
 
Les raons del rebuig que concita aquesta reforma es pot resumir en què: 
 

- Consolida un marc energètic superat per 15 anys de desenvolupaments 
tecnològics, fossilitzant a Espanya en el passat, obviant que la realitat d’avui és 
radicalment distinta de la de 1997, com així ho demostren fets rellevants com la 
catàstrofe de Fukushima, o les evidències contundents i incontestables sobre els 
efectes del canvi climàtic. 

- Ignora que la Unió europea ha traçat una fulla de ruta energètica fins 2050 que 
pot deixar despenjats a aquells països que no acomodin les seves pròpies 
estratègies a l’espai comú.  Molt especialment en cas de països que, com 
Espanya, precisen d’un gran esforç d’intercomunicació per a suplir l’efecte illa. 

- Menysprea l’oportunitat que les economies tractores de la UE han vist en 
l’anomenada transició energètica. Alemanya va abordar la seva l’any 2010, el 
Regne Unit inicia ara l’execució de la seva després d’uns anys de feina, i França 
acaba de posar en marxa una sort de pacte de país amb la voluntat d’acordar la 
seva gran transició energètica. 

- Llança per la borda el treball dels darrers anys, d’un sector empresarial innovador 
i a l’alça, que ens col·loca al cap de lideratge mundial en renovables, 
desencadenant en paral·lel un nou conflicte social que pot traduir-se en milers de 
desnonaments pels inversors familiars que acompanyaren l’enorme esforç 
inversor que allò va suposar. 

- Lluny de  resoldre el dèficit de la tarifa, la consolida traslladant-lo al rebut de la 
llum amb el conseqüent increment del preu de l’electricitat per a les empreses i 
famílies, deteriorant la competitivitat d’aquelles i colpejant les economies 
d’aquestes. 

- En plena crisi, fa aflorar una nova bretxa social, la que ve de la ma de la pobresa 
energètica per a aquelles famílies que es veuen obligades a renunciar a 
determinats serveis a les seves llars, veient rebaixada la qualitat de vida a nivells 
que no es veien des de fa dècades en el nostre país. 

- Menysprea la oportunitat d’avançar en independència energètica al renunciar a 
les renovables, condemnant als ciutadans i empreses a haver de pagar una 
energia més cara que la resta de la UE i que, el que és més greu encara, seguirà 
encarint-se per damunt dels països del nostre entorn en els propers anys. 

 
L’allau de plets i recursos que ja s’estan plantejant des de pràcticament tots els sectors 
confirma l’enorme rebuig que suscita l’anomenada Reforma Energètica, i aquest municipi 
no pot quedar al marge de la defensa dels interessos del conjunt de veïns que sofriran les 
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conseqüències de la mateixa a les seves butxaques, en els seus oficis i en la qualitat de 
vida. 
 
Per tot això, presentem davant el Ple per al seu de bat i aprovació, si escau, la 
següent MOCIÓ: 
 
1.- Instar al Govern  de l’Estat a retirar el Projecte de Llei del Sector Elèctric actualment 
en tramitació a les Corts Generals, així com a la derogació de les normes que amenacen 
amb posar fir al desenvolupament de les energies renovables, i a posar en marxa un 
procés de participació i de diàleg el més ampli possible, encaminat a consensuar una 
política energètica del país que traslladi seguretat jurídica i estabilitat raonable en un 
sector estratègic com aquest. 
 
2.- Instar al Govern de l’Estat a respectar els compromisos internacionals adquirits en 
matèria de reducció d’emissions de gasos d’efecte hivernacle, i a una obligada 
convergència amb l’Estratègia Energètica Europea en matèria d’estalvi i d’eficiència, Així 
com el compliment d’objectius en energies renovables. 
 
3.- L’Ajuntament es compromet a la vegada a implementar mesures d’eficiència i d’estalvi 
energètic, i de suport a les energies renovables, a l’àmbit de les seves competències.” 
 
Els reunits, prèvia deliberació,  vist el dictamen de la Comissió Informativa, per 
majoria, (6 vots a favor: 4 PSM-EN, 1 CxI, i 1 PSOE, i 5 abstencions: PP)  acorden  
aprovar la moció  abans descrita i l’acord contingut a la mateixa.  
 
 
11.- EXAMEN I APROVACIÓ MOCIÓ CXI A FAVOR DEL SERVE I DE RADIOTERÀPIA 
A MENORCA I EIVISSA.- 
Es va donar lectura a la moció del grup municipal CxI, de data  28 d’octubre  2013,  que 
deia: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
La ciutadania de Menorca, Eivissa i Formentera, ha manifestat de forma clara que una 
prioritat per tota la gent de Menorca, Eivissa i Formentera és la posada en funcionament 
de forma urgent del servei de radioteràpia als seus hospitals. Malauradament, alguns 
partits polítics només es fan ressò d’aquestes demandes durant les campanyes 
electorals. És un deure i una responsabilitat, escoltar la ciutadania en les seves 
demandes més urgents, com és ara la realitat del servei de radioteràpia a les illes. 
 
El cost econòmic, social i personal que suposa al Govern de les Illes el fet dels 
menorquins, eivissencs o formenteres haver de desplaçar-se a Mallorca cinc dies per 
setmana, durant vàries setmanes, per un tractament de cinc minuts és motiu de danys 
psíquics i econòmics per la gran majoria dels pacients. Les persones malaltes d’Eivissa, 
Formentera, Menorca i Mallorca, han de tenir els mateixos drets i les mateixes 
oportunitats. 
A més a més, el fet que hagi persones que hagin hagut de renunciar al tractament de 
radioteràpia per no poder assumir el desplaçament i el manteniment durant vàries 
setmanes a Palma, ja és motiu suficient perquè es servei es posi en marxa des del minut 
zero del nou hospital. 
 
Per posar només un exemple a les Balears, a Eivissa, el cost de les “autopistes”, s’eleva 
a més de 17 milions d’euros anuals, uns 44.000 euros diaris.  La radioteràpia suposa un 
cost aproximat de 3 milions.  No s’estén que un cost tan petit en comparació a altres i tan 
necessari, no es contempli al pressupost de les Illes Balears. 
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Consideram que és necessari promoure la solidaritat entre les illes i que cal rebutjar la 
discriminació de les més petites en els assumptes que tenen idèntica importància i 
gravetat per qualsevol ciutadà, visqui on visqui. 
 
En base a tot l’exposat proposem al ple de l’Ajuntament de Llubí que adopti el següent 
ACORD: 
 
Instar al Govern de les Illes Balears a realitzar de forma urgent els tràmits pressupostaris 
necessaris per adquirir la maquinària i contractar el personal qualificat necessari per tal 
que el dia que s’obri el nou hospital de Can Misses a Eivissa compti amb el servei de 
radioteràpia i per dotar del mateix servei a l’hospital Mateu Orfila de Menorca, per tal que 
tots els ciutadans de les Illes Balears puguin accedir en igualtat de condicions a les 
prestacions de la sanitat pública.” 
 
Els reunits, vist el dictamen de la Comissió Informativa Permanent General,  per 
unanimitat dels assistents, acorden aprovar la proposta abans descrita i l’acord contingut 
a la mateixa. 
 
 
12.- PROPOSTES D’URGÈNCIA   No es va presentar cap proposta 
 
 
13.-  PRECS I PREGUNTES.-  
 
Per part del regidor Sr. Joan Ramis Ramis, del grup  municipal CxI, es va 
formular el següent prec: 
-A l’aparcament de minusvàlids, que només es pinti el requadre de blanc, i l’anagrama 
de blau.  
 
Per part de la regidora Sra. Magdalena Perelló Fron tera, del grup municipal PSM-
EN, es varen formular  les següents preguntes: 
-¿L’Ajuntament té problemes amb l’enllumenat públic?   Li contestà el regidor Sr. Toni 
Vallespir, dient que quan es fonen les bombetes es canvien i que s’ha modificat  
l’horari d’enllumenat dels carrers, i ara s’apaguen a les 24,00 hores i s’encenen a les 6 
de la matinada. 
 
- Al fulletó de la Fira de la Mel, diu que s’ha creat el concurs “Flor de taparera” i es pot 
confondre  amb un concurs que ja existia, ¿Per què s’ha triat aquest nom?   Li 
contestà el Sr. Batlle dient que aquest concurs és iniciativa del Sr. Picornell  i va 
proposar aquest nom i es va acceptar, però no té res a veure amb l’altra.   
 
-A les Bases de subvenció de  mobilitat,  se pot interpretar que hi ha una 
incompatibilitat amb les ajudes que dona el Govern Balear pel mateix concepte   ¿I 
com es comprovarà que només rebin una única ajuda?  Li contestà el Sr. Batlle, dient 
que s’ha demanat als sol·licitants de la subvenció que omplin una declaració jurada de 
què només rebran una única subvenció. 
 
Per part del regidor Sr. Gabriel Vicens Mir, del gr up municipal PSM-EN, es varen 
formular els següent preguntes: 
-El Casal de Joves està tancant i pareix que funciona com a magatzem ¿Quina 
intenció té l’equip de govern de donar-li l’ús  previst?  Li contestà el Sr. Batlle explicant 
que se té la intenció d’ubicar el Casal de Joves darrera la biblioteca, i així la 
bibliotecària podria donar també aquest servei.  També es vol fer una associació de 
policies amb Maria de la Salut, i ubicar allà el quarter de la Policia Local. 
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Per part del regidor Sr. Miquel Perelló Gelabert, d el grup municipal PSOE, es va 
formular la següent pregunta: 
-Als actes d’homenatge a les persones majors, durant les festes de Sant Feliu, ¿Teniu 
constància de què hi ha qualcú que no ha rebut l’obsequi?    Li contestà el sr. Batlle 
dient que no, que les persones majors que no varen poder assistir, se’ls va dur a casa 
seva, dos dies després. 
 
Sense més assumptes a tractar, per ordre del Sr. President s’aixecà la sessió, a l'hora 
assenyalada a l’inici, del que com a secretari, certifico. 
 

Vist-i-plau 
El batlle,  

 
 
 
 
     Joan Ramis Perelló    Raimundo Tomás Montis Sastre 
 
 


